
رگِ خواب مجلس در دست وزیر کشور دولت پزشکیان

 انتخاب استانداران 
در هماهنگی با مجمع نمایندگان استان

 سیاسی ترین ساختمان خیابان فاطمی، روزهای شلوغی را 
پشت سر می گذارد. اسکندر مومنی از جایگاه وزیر کشور مشغول 
کنون تکلیف ۲۰ استاندار  منصوب کردن استانداران است و تا
کنش مثبت  جدید را روشن کرده است. انتصاباتی که گاه با وا
روبه رو شده و گاه منفی. او اما از همان روزهای ابتدایی حضورش 
در وزارت کشور از  تشکیل کارگروهی برای انتخاب استانداران 
را برای انتخاب  ک ها و شاخص هایی  خبر داده بود و  ملا
استانداران کشور برشمرد که از جمله آنها می توان به مردم داری، 
عدالت محوری، سابقه وزارت کشوری و یا کار در وزارت کشور در 
استانداری ها و فرمانداری ها اشاره کرد. گرچه منتقدان حضور 
مومنی در وزارت کشور این احتمال را می دادند او با توجه به 
سابقه نظامی که در رزومه اش دارد، به سمت انتصاب استانداری 
با مشی نظامی  برود اما اولین انتصابات او خصوصا انتصاب آرش 
زره تن لهونی به عنوان اولین استاندار اهل سنت در استان 
کردستان و یدا... رحمانی از چهره  های اصلاح طلب در استان 
کهگیلویه و بویراحمد مهر باطلی بر گمانه زنی  های رسانه ای زد. 
کنون تکیلف ۲۰ استاندار آن مشخص  حال از ۳۱ استان کشور تا
کثریت آنان گرایش سیاسی اصلاح طلبی و اعتدالی  شده است که ا
دارند و البته اصولگرایان هم بی نصیب نمانده اند. همچنین 
مومنی طبق وعده های خودش، استاندارانی را برای کار در 
دولت چهاردهم گمارانه که سابقه حضور در بدنه وزارت کشور 
داشته و پیش از این هم یا مدیری در دل این وزارتخانه بوده اند 

یا استاندار بوده اند.
  شرط نمایندگان کردستان 

 نماینده سنندج، دیواندره و کامیاران درباره انتخاب استاندار 
کردستان اظهار کرد: ارزیابی کلی من مثبت است. دولت به بخشی 
از وعده های خود درباره اعتماد به نیروهای اهل سنت عمل 
کرده است و گزینه هایی که معرفی کردند، گزینه آشنایی به منطقه 
است و سوابق مختلف اداری و اجرایی در استان کردستان داشته 
است. سالار مرادی، گفت: آقای زره تن لهونی، گزینه معتدلی 
از نظر گرایشات سیاسی است و در نهایت رویکردشان به این 
شکل است که از ظرفیت های دولت برای توسعه استان استفاده 
کند. مجمع نمایندگان بر این تلاش است که همفکری و همکاری 
لازم را با استاندار داشتند تا در بحث نیازمندی های استان کارها 
تسریع شود. این نماینده مجلس با اشاره به نقاط قوت و ضعف 
این استاندار خاطرنشان کرد: از نقاط قوت می توان آشنابودن 
با استان و سوابقی که داشتند اشاره کرد و اینکه مشکلات و 
ظرفیت استان را می شناسند. تجربه نمایندگی مجلس را دارند 
که در شناخت سیاست های عمومی  تاثیر می گذارد و مورد اعتماد 
شخص رئیس جمهور هستند و در مجلس یازدهم با هم همکاری 
کردند. رویکرد عقلانی دارد. نماینده رفسنجان و انار نیز با اشاره به 
انتخاب محمدعلی طالبی به عنوان استاندار کرمان بیان داشت: 
با توجه به اینکه ایشان قبلا وزارت کشوری بوده و در استانداری 
یزد خدمت کردند، شناخت بوده و کار را بلد هستند. احمد 
انارکی محمدی، درباره هماهنگی دولت با مجمع نمایندگان 
استان کرمان اظهارکرد: دولت با نمایندگان هماهنگ بود و 
جلساتی را هم با مجمع نمایندگان گذاشتند. با همه نمایندگان 
تصمیم گیری کردند و ایشان هم در جلسه نهایی دعوت شد و 
انتخاب ایشان هم از وفاق نمایندگان است. این عضو کمیسیون 
اقتصادی درباره نقاط قوت و ضعف استاندار جدید کرمان 
تصریح کرد: نقطه قوت ایشان این است که کار استانداری کرده 
و در بدنه وزارت کشور بودند، استان ما صنعتی و معدنی است که 
خوشبختانه آقای طالبی در این زمینه تخصص دارند و ما هم 
نگران بحث های امنیتی و سیاسی نیستیم. جوان بودن این 

استاندار هم یکی دیگر از حسن های او است.
  احترام به تصمیم دولت

کشور در دولت   حمید ملانوری، مدیرکل سیاسی وزارت 
دوازدهم بود که توسط وزیر کشور به استانداری همدان منصوب 
شد. علیرضا نثاری، نماینده نهاوند درباره استاندار جدید این 
استان گفت: شناخت شخصی با ایشان ندارم اما ایشان استاندار 
و معاون استاندار بودند. با توجه به سوابقی که آقای ملانوری 
داشتند، مجموعه دولت درباره ایشان تصمیم گرفت و ما نیز به 
آن احترام گذاشتیم تا در چارچوب وظایف سازمانی خودشان 
برنامه ها را جلو تنظیم کرده و جلو ببرند. بیشتر از این ورودی 
نداشتیم و امیدواریم با گذشت زمان، خروجی رفتار و عملکرد 
آقای ملانوری به نفع استان باشد. وی درباره مشورت دولت 
با نمایندگان استان همدان افزود: ما چون به صورت مستقیم 
ورودی نداریم، صحبت هایی شده بود اما تصمیم نهایی را 
دوستان دولت گرفتند و احترام گذاشتیم. این نماینده مجلس 
بیان کرد: در حد پیشنهاد هم نبوده است اما ما این تعامل را با 

مجموعه دولت داشتیم. 
  سیستان و بلوچستان

، اولین فرد بلوچ و اهل سنت به عنوان   انتخاب منصور بیجار
استاندار سیستان و بلوچستان از دیگر انتصابات قابل توجه 
دولت چهاردهم بود. فداحسین مالکی، یکی از نمایندگان 
استان سیستان و بلوچستان در مجلس دوازدهم با اشاره به 
انتخاب منصور بیجار گفت: شناخت کاملی از ایشان دارم و 
نیروی توانمندی بوده و استان سیستان و بلوچستان هم ، 
استان بزرگی با موضوعات مختلف و متنوعی است. مدیریت 
در استان سیستان و بلوچستان پیچیدگی های خودش را 
دارد. هم ظرفیت تجاری و اقتصادی بالایی دارد و هم ماهیت 
سیاسی و امنیتی دارد. وی ادامه داد: هم مرزبودن آن با دو 
کستان و کشورهای حوزه خلیج فارس  کشور افغانستان و پا
موقعیت های بسیار خوبی را برای استان از نظر تجاری و 
اقتصادی و اشتغال جوانان ایجاد می کند. نماینده سراب 
هم درباره انتخاب بهرام سرمست به عنوان استاندار جدید 
آذربایجان شرقی بیان کرد: آقای دکتر سرمست از بچه های 
آذربایجان شرقی و شهرستان بناب هستند و طبیعتا همه 
نمایندگان و مجمع نمایندگان ایشان را به خوبی می شناسند و 
به نظرم می آید در مجموعه استاندارانی که منصوب شدند، جز 
گزینه های مناسب و خوب این جایگاه و سمت هستند. مجید 
نصیرپور، افزود: به دلیل اینکه اولا اهل استان هستند و اقتضائات 
استان و نیازهای آن را می شناسند؛ دوما که از بدنه وزارت کشور 
هستند و طبیعتا اقتضائات وزارت کشور را می شناسند. سوم 
اینکه در این حوزه به دلیل سابقه استانداری، هم به لحاظ 
کادمیک هم به لحاظ تجربی صاحب تجربه هستند. مجموعه  آ

حوزه ماموریت ایشان را به خوبی می شناسند. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: وعده رفع فیلترینگ یکی 
که مسعود پزشکیان در جریان  از وعده های جذابی بود 
رقابت های انتخابات ریاست جمهوری و حتی پس از آن 
داد و حتی دولتمردان خود را نیز برای این تحقق این مهم 
به کار گرفت تا هر چه سریع تر این وعده مهم محقق شود. با 
این حال با وجود گذشت بیش از ۱۰۰ روز از دولت وفاق ملی 
هنوز فیلترینگ رفع نشده و دولت درصدد است تا با رایزنی ها 
کراتی این مهم را به سرانجام برساند. در همین راستا  و مذا
نیز چندی پیش رئیس جمهور در خصوص لزوم حل مساله 
فیلترینگ و در پاسخ به منتقدان و مخالفان گفت: »نتایج 
ارزیابی های علمی و تحلیل اثرات اجتماعی فیلترینگ نشان 
ح محقق نشده بلکه  می دهد که هیچیک از اهداف این طر
مضرات و مشکلات دیگری نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور است 
که ما همچنان نسبت به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه 
اصرار داریم«. پزشکیان هم چنین با اشاره به اینکه طرح دولت 
کردن فضای مجازی نیست،  برای رفع فیلترینگ به معنای رها
بلکه موجب توسعه و تقویت حکمرانی و استفاده بهینه مردم 
از آن خواهد شد، اظهارکرده بود: »بنای دولت توسعه آموزش 
و تولید محتواهای فرهنگی به ویژه برای نوجوانان و جوانان 
و نیز افزایش خدمات دولتی بر بستر شبکه های اجتماعی 
است که منجر به استفاده بهینه از اینترنت خواهد شد.« این 
در حالی است که رئیس جمهور در خبری امیدوارکننده در 
خصوص زمان دقیق رفع فیلترینگ هم بیان کرده بود که: 
»یک کارگروه ویژه به منظور بررسی ابعاد مختلف این موضوع، 
رفع دغدغه ها و نگرانی ها در این زمینه تشکیل می شود و پس 
از اعلام نتیجه در جلسه بعدی شورای عالی فضای مجازی 
تصمیم گیری نهایی خواهد شد.« اما نکته مهم اینجا است 
که تا زمانی که یک عزم مشترک در اعضای شورای عالی فضای 
مجازی برای رفع فیلترینگ وجود نداشته باشد نمی توان 
که مواضع برخی  چندان به این مساله امیدوار بود. چرا 
اعضای شورای عالی فضای مجازی به گونه ای نیست که از 
 ، آن موافقت با رفع فیلترینگ برداشت شود. مثلا رضا تقی پور
عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی برای دولت شرط 
گذاشت و گفت: »آقای رئیس جمهور بارها اعلام کردند که 
به کار کارشناسی اعتقاد دارند بر همین اساس به عنوان یک 
گر دولت می تواند محتوای ضداخلاقی که  کارشناس معتقدم ا
در داخل این سکوها منتشر می شود، حذف یا مسدود کند و 
راه حل فنی برای این کار دارد، بیاید ارائه بدهد و فیلترینگ را 
بردارد.« اما نکته اینجا است که مخالفان برداشتن فیلترینگ 
یا یک نکته را نمی دانند یا توجهی به آن نمی کنند. آن هم 
اینکه مساله فیلترینگ نه تنها فوایدی ندارد بلکه مضرات 
جبران ناپذیری هم به جامعه وارد می کند. از سود سرشاری 
که فیلترشکن فروشان از کنار این فیلترینگ به جیب می زنند 
که نرخ  آن سر به فلک می کشد تا معضلات اجتماعی که بسیار 
بدان پرداخته می شود. موافقان فیلترینگ باید این مهم را 
بدانند که  این مساله می توانند هزینه های جبران ناپذیری 
گر رفع فیلتر صورت گیرد  برای جامعه به بار بیاورد. چرا که ا
مردم به راحتی و آزادانه به شبکه های اجتماعی دسترسی 
خواهند داشت و به سراغ فیلترشکن ها نخواهند رفت. اما 

گر فیلترینگ باعث روی آوردن جامعه به فیلترشکن هایی  ا
کاربر نه  گیرد دیگر  که وقتی مورد استفاده قرار  می شود 
تنها شبکه های اجتماعی بلکه هر محتوایی را می تواند در 
اختیار داشته باشد که مضرات این مساله بسیار بیشتر از 
گر بدون حب  عدم فیلترینگ است. لذا به نظر می رسد که ا
و بغض  و به صورت کارشناسانه به این موضوع پرداخته شود 
همه مسئولان امر در این حوزه رای به برداشتن فیلترینگ از 

شبکه های اجتماعی دهند.
  تریبون داران مخالف

 عزم جدی دولت برای برداشتن فیلترینگ و پیگیری ها 
باعث شده تا مخالفان نیز به صورت علنی آراء و نظرات خود 
ح کنند و رسما در این حوزه دولت را مورد هدف قرار  را مطر
داده و تخریب کنند. تفاوتی هم نمی کند که از کدام رسانه یا 
کدام تریبون بلکه مهم این است که هدفشان یکی و آن هم  
مقابله با دولت برای منصرف کردن پزشکیان و مردانش برای 
برداشتن فیلترینگ است. چه اینکه پس از اظهارنظر برخی از 
اعضای شورای عالی فضای مجازی برخی تریبون داران موثر 
نیز به این مساله پرداخته و مسائلی چون ترویج ولنگاری، 
زمینه سازی برای فساد را مطرح کرده و رفع فیلترینگ را نشانی 
غلط خوانده اند. جالب اینکه به اذعان بسیاری اتفاقات 
به جهت فیلترینگ و به واسطه استفاده از فیلترشکن ها 
فساد در جامعه گسترده شده است. هر چند که از برخی 
ح صیانت جدید  نمایندگان مجلس گرفته که به دنبال طر
هستند تا بعضی رسانه ها و چهره های سیاسی نیز به انحاء 
مختلف در بوق مخالفت با رفع فیلترینگ می دمند. نکته 
مهم اینکه مخالفت فیلترشکن فروشان در این حوزه بسیار 
طبیعی است چرا که با برداشته شدن فیلترینگ کسب و کار 
آنها و سود سرشارشان برچیده خواهد شد. چنانکه  محمد 
مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در توئیتی خواستار ذکر 
اسامی فروشندگان فیلترشکن شد و با اشاره به ضرورت رفع 

فیلترینگ، در شبکه ایکس نوشت: »جناب آقای  پزشکیان، 
گر نمی توانید  فیلترینگ را حذف کنید، اسامی افرادی  حتی ا
را که  فیلترشکن می فروشند، اعلام کنید. این اقدام ارزشش 
که به  کاسبان تحریم  کمتر نیست.  از برداشتن فیلترینگ 
اسم دورزدن تحریم، نان شان را در خون مردم می زنند و 
می خورند، اینجا هم بخوربخور راه انداخته اند.« حال پرسش 
این است که چرا تریبون دارانی که خود به مضرات فیلترینگ 
گاهند بازهم مجدانه و مصرانه بر طبل مخالفت با رفع فیلتر  آ

می کوبند؟
  رضایت مردم

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت یازدهم با انتشار 
پستی در شبکه ایکس با اشاره به ضرورت رفع فیلترینگ، 
نوشت: »امیدوارم مسئولان دولت نهایت تلاش خود را به کار 
ببندند تا در جلسات شورای عالی فضای مجازی نسبت به 
رفع فیلترینگ غیرضرور اقدام شود، زیرا رفع فیلترینگ، مطالبه 
منطقی مردمی و وعده رئیس جمهور در انتخابات است و 
تحقق آن موجب رضایت بیشتر و افزایش سرمایه اجتماعی 
کاسبان   دولت می گردد.« محمود واعظی، در ادامه آورد: »
فیلترینگ« گردش مالی حدود ۲۰ همتی دارند و این هزینه 
حقوق ملت را تضییع می کند؛ لذا این گروه نهایت اهتمام 
مادی خود را در جهت استمرار فیلترینگ به کار می بندند 
تا منافع مالی شان دچار خطر نشود. درصد بالایی از کاربران 
فضای مجازی از فیلترشکن استفاده می کنند و این از نظر 
فنی، امنیتی و فرهنگی زیان آور است. از وجه فنی وقتی از 
فیلترشکن استفاده می شود سرعت و کیفیت اینترنت کاسته 
کاربران و تحمیل خسارت به اپراتور  و موجبات نارضایتی 
فراهم می گردد. از نظر فرهنگی، صرفا محتوای غیراخلاقی و 
مجرمانه از دسترس کاربران خارج شود و شاهد فضای مجازی 
قانونمند باشیم. اینترنت آزاد بستری است که علوم و فنون را 

تعالی می بخشد.«
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»آرمان ملی« مخالفت های سازمان یافته با رفع فیلترینگ را بررسی می کند

حمله تریبون داران به اقدام دولت پزشکیان
      محمود واعظی: کاسبان  فیلترینگ گردش مالی حدود ۲۰ هزار میلیارد تومانی دارند

به  کنش ها  وا پورعلی:  ملی-سیاوش  آرمان   
اظهارات »مصطفی میرسلیم«، سیاستمدار قدیمی را 
باید به ۲ دسته تقسیم کنیم. طیفی که او را از ابتدای 
انقلاب می شناسند و طیفی از جوانان و میان سال ها 
کنش  برانگیزش  که عمدتا با توئیت ها و اظهارات وا
او را به خاطر می آورند. تحلیل ها در مورد عملکرد او 
به عنوان یک سیاستمدار و یا نماینده مجلس با هم 
متفاوت است. طیف اول معتقدند که او همچنان 
مهره تاثیرگذاری است که به عنوان یکی از ارکان حزب 
موتلفه اسلامی فعالیت می کند و براساس این دیدگاه 
کید  اظهاراتش را بررسی می کنند. دسته دوم اما تا
دارند که دوره اخیر دیگر نه چنان است که روزگاری 
شاهد فعالیت و تاثیر قطعی امثال میرسلیم بوده ایم 
و از این نظر نقش آفرینی بسیاری از چهره های قدیمی 
عالم سیاست دیگر مانند گذشته نیست. یک اظهار 
نظر از میرسلیم درباره خودروهای داخلی و خارجی 
به شکل عجیبی در خاطره ها مانده است. میرسلیم 
هنگامی که نماینده مجلس بود در مناظره ای به عنوان 
مدافع خودروسازان داخلی ایفای نقش کرد اما دفاع 
او از خودروسازهای داخلی آنقدر که انتظار می رفت 
موثر نبود و انتقادهای فراوانی را برانگیخت. حالا این 
چهره قدیمی عالم سیاست انتقادهایی را در مورد 
آزاد شدن واردات گوشی های »اپل« و همچنین روند 
واردات »خودروهای کارکرده« بیان کرده و به  دولت 
چهاردهم تذکر داده که به جای این موارد باید فکری 
به حال بهبود معیشت شهروندان کند. کنعانی مقدم 
معتقد است که نباید به این راحتی ها در حوزه مسائل 

اقتصادی ورود کرد. 
  نگاه سیاسی در اقتصاد 

 حسین کنعانی مقدم، تحلیلگر مسائل سیاسی در 
کنش به اظهارات نماینده سابق مجلس در مورد  وا
رفع برخی محدودیت ها در حوزه واردات خودرو و 
تلفن همراه، به خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: »ابتدا 
باید ببینیم میرسلیم از چه جایگاهی به این موضوع 

گر فرض را بر این بگیریم که او از جایگاه  نگاه می کند. ا
یک نمانیده این موارد را می گوید، نیاز است در مجلس 
و با استفاده از تذکرات پیش از دستور و دیگر موارد 
اینکه در فضای مجازی این  کند نه  قانونی عمل 
گر از جایگاه یک سیاستمدار  موضوعات مطرح شود. ا
صحبت کرده است، باید ببینیم که بحث اقتصادی 
این موضوع در جامعه ما توسط کدامیک از گروه های 
اقتصادی مورد بحث و بررسی قرار گرفته است و ریشه 
این دیدگاه کجاست. در واقع باید ببینیم چه افرادی 
به این نتیجه رسیده اند که رفع محدودیت در واردات 
شهروندان  معیشت  در  نقشی  موبایل،  و  خوردو 
ندارد.« این تحلیلگر با بیان اینکه آیا در دولت قبل 
کنشی از میرسلیم مشاهده می کردیم،  هم، چنین وا
ادامه می دهد: »البته این موارد در اولویت جامعه و 
نظام قرار ندارد و برخی از حامیان دولت این موارد 
را به نوعی بیان می کنند که گویی همه جامعه را دربر 

خواهد گرفت. در اینکه بحث معیشت جامعه 
که به تورم، ارزش پول ملی، اشتغال 

اولویت  در  و  دارد  ارتباط  و... 
گر کسی  است شکی نیست. ا
را  معیشتی  مشکل  بخواهد 
این موارد  به  باید  کند  حل 
این  باشد.  داشته  توجه 

موضوع باید بررسی شود که 
آیا این نوع نگاه به مسائل 

کارکرد جناحی دارد و   ، کشور
یا کارکرد سیاسی؟ آیا در دولت 

گر این موارد مطرح می شد  قبل ا
آیا دوستان موافقت می کردند یا 

اینکه همچنان مخالف چنین 
گر  ا بودند؟  مواردی 

مسائل  باشد  بنا 
کشور  اقتصادی 

ی  ح بند جنا

شود و نظرات جناحی در آن اعمال شود نابسامانی رخ 
خواهد داد. در واقع اعمال نگاه های سیاسی در موارد 
اقتصادی ممنوع است. توجه داشته باشید که اقتصاد 
یک علم است و با نظرهای شخصی و سیاسی در واقع 
اقتصاد کشور را منهدم خواهیم کرد.« کنعانی مقدم در 
همین مورد و در پاسخ به اینکه میرسلیم تا چه حدی 
به موضوعات روز اشراف دارد، گفت:  »او مدت ها در 
مجلس و دولت حضور داشت و با بحث های اقتصادی 
و اجتماعی آشنایی کاملی دارد و نمی توانیم بگوییم که 
گر بخواهیم  نسبت به اینگونه موارد بی اطلاع است. ا
کشورهای توسعه یافته مقایسه  این اظهارات را با 
کنیم، می بینیم از اینگونه چالش ها به راحتی عبور 

کرده اند.«
  دوران تندروها 

شبکه  در  یازدهم  مجلس  نماینده  میرسلیم، 
اجتماعی نوشت: »رفع ممنوعیت از گوشی اپل، تسهیل 
واردات خودرو و رفع محدودیت از فضای مجازی، 
چه پیامی برای عامه مردم و مشکلات روزمره 
آنها دارد؟« اما نماینده سابقی  معیشتی 
که مناظره اش با میرسلیم جنجالی شد، 
میرسلیم  جواب  توئیتی  در  بلافاصله 
کوچی«،  را می دهد. »جلال رشیدی 
نماینده مجلس یازدهم در حساب 
به  اجتماعی،  شبکه  در  کاربریش 
میرسلیم  مصطفـــــــــــــی  اظهارات 
شهروندان  معیشت  درخصوص 
کنش نشان داد و نوشت: »مهم ترین  وا
و  شما  دوره  که  است  این  پیامش 
شده  تمام  تندروتان  دوستان 
کمی  مردم  است  قرار  و 

نفس بکشند«.

»آرمان ملی« اظهارات چهره قدیمی موتلفه را بررسی می کند

رمزگشایی از واژه های میرسلیم
       کنعانی مقدم: نگاه سیاسی در اقتصاد ممنوع است

 گزارش »آرمان ملی«
 از تحولات ایران و آمریکا

کثری   ترامپ؛  فشار حدا
کره یا میز مذا

اسقایی:  احسان  ملی-  آرمان 
در  ترامپ  عملکرد  درباره  گمانه زنی 
یکی  او  جمهوری  ریاست  جدید  دوره 
بررسی های  در  پرتکرار  موضوعات  از 
صحبت  اخیرا  است.  خارجی  سیاست 
که  کشیده شد  از دیداری به رسانه ها 
و  حیرت  و  بهت  در  را  سیاسی  فضای 
نهایت  در  گرچه  ا برد.  فرو  خوش بینی 
خبر دیدار ایلان ماسک و سعید ایروانی 
تکذیب  و  خبر  همین  اما  شد  تکذیب 
آن، تاحدی نشان دهنده عطش افکار 
عمومی در دنبال کردن اخبار این حوزه 
است. برخی رسانه ها نوشتند که دیدار 
بوده  هسته ای  مسائل  با  ارتباط  در 
باره  این  در  جالب  بسیار  نکته  است. 
کیهان و جمهوری  کنش دو روزنامه  وا
و  موافق  تریبون  دو  به عنوان  اسلامی 
مخالف این دیدار بود. کیهان بر دولت 
سخت گرفت و بر چنین دیداری تاخت 
اقداماتی  اما جمهوری اسلامی چنین 
کرد. در سطح جهان  را مثبت ارزیابی 
اخبار  کوشیده اند  رسانه ها  برخی  نیز 
تازه ای از این رویداد منتشر کنند و در 
حالی که چشم ها به تهران دوخته شده 
بود، تهران با صراحت آن را تکذیب کرد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در گفت وگویی در خصوص 
ح شده در برخی رسانه های  ادعای مطر
آمریکایی درباره دیدار »ایلان ماسک« 
وزیر »بهینه سازی دولت« دولت دوم 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور منتخب 
و  سفیر  ایروانی«  »امیرسعید  با  آمریکا 
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد 
در نیویورک، ضمن تکذیب قاطع انجام 
گسترده  فضاسازی  از  دیداری،  چنین 
آمریکایی در این خصوص  رسانه های 

ابراز تعجب کرد. 
  ترامپ و ایران

که وضعیت بین ایران و آمریکا  کسانی 
را دنبال می کنند با علاقه منتظر اتفاقات 
جدیدی در این باره هستند تا احتمالا 
تکلیف رابطه یا عدم رابطه در دوره ترامپ 
مشخص شود. تاثیر این انتظار را می توان 
در بازارهای مالی ایران هم مشاهده کرد. 
وزیر خارجه ایران، سیدعباس عراقچی 
رسماً اعلام کرده است برای تأمین منافع 
ایالات متحده  با  می توان  حتی  ایران 
کره کرد. از سوی دیگر همه  آمریکا نیز مذا
حضور  نتیجه  که  هستند  آن  انتظار  در 
انس بین المللی انرژی  گروسی مدیرکل آژ
اتمی در ایران مشخص شود. در حالی 
به  داشته اند  تلاش  اروپایی ها  اخیرا  که 
ایران سخت بگیرند، ایران در مقابل تحت 
تاثیر رفتار اروپا قرار نگرفته و رسماً تهدید 
گر اروپایی ها بکوشند علیه ایران  کرده که ا
قطعنامه صادر کنند، تهران حتی قبل از 
کنش نشان خواهد داد. در  تصویب آن وا
فاصله 6۰ روزی که تا آغاز به کار دولت جدید 
آمریکا مانده احتمالا شاهد فراز و فرودهای 
جدی در این ارتباط باشیم. اما آنچه در 
اینجا مشخص به نظر می رسد این موضوع 
است که دولت ترامپ در ارتباط با ایران 
نظریاتی دارد که این نظریات در مرحله اول 
کره و ارسال پیام به ایران بازمی گردد.  به مذا
البته فعلاً مشخص نیست موضع رسمی 
دولت آینده در آمریکا چیست اما می توان 
انتظار داشت که حتی در ماه های ابتدایی 
شاهد  آمریکا  در  جدید  دولت  تشکیل 
پیغام  و پسغام هایی از دو سو بر سر پرونده 
هسته ای باشیم. آنچه تا اینجا می توان 
بر اساس وقایع تاریخی در ارتباط با نگاه 
ترامپ به توافق با ایران در نظر داشت این 
ج شده  است که او چون خود از برجام خار
و معتقد است برجام کلاه بزرگی بوده که 
گذاشته  ایران در زمان اوباما سر آمریکا 
است، لذا ترامپ حاضر نیست به سادگی به 

برجام بازگردد. 
  پیش بینی آینده

کره غیر مستقیم بین  در دوره بایدن مذا
ایران و آمریکا به نقطه خاصی نرسید. آمریکا 
نخواست یا نتوانست به ایران اطمینان 
لازم را بدهد و با توجه به گذشته، ایران در 
برابر آمریکا کوتاه نیامد و حاضر به دادن 
هیچ امتیازی نشد. حالا گفته می شود که 
ترامپ ممکن است بتواند آغاز کننده مسیر 
تازه ای در این رابطه پیچیده باشد. قدر 
مسلم اول با فرستادن پیغام و درخواست 
می کند  سعی  مستقیم  گفت وگوی  برای 
کره کند  ایران را به شکل دلخواه وارد مذا
و چون احتمالا ایران وارد بازی او نخواهد 
شد، ماجرا سخت تر می شود. هرچه باشد 
از الان نمی توان در هیچ موردی با قاطعیت 
سخن گفت. ممکن است اقداماتی از جمله 
افزایش فشار را در نظر بگیرد تا به نتایج مورد 
گر توانست توافقی جدید را  نظرش برسد تا ا
با ایران منعقد کند. از سوی دیگر ایران هم 
کره  کشوری نیست که با فشار پای میز مذا
که سال هاست از پیچ تحریم ها و  برود چرا
فشارهای آن گذشته است. لذا ایران تنها 
در یک شرایط برابر و تنها به منظور تأمین 

کره خواهد کرد.  منافع خود مذا


